

[Texte]

The subcommittee will adjourn until 3.30 p.m., when the Hon. Allan J. MacEachen will be in attendance. Thank you.

AFTERNOON SITTING

• 1544

The Acting Chairman (Mr. Anderson): This afternoon we will resume consideration of the order of reference relating to international development. Appearing is the Honourable Allan MacEachen, Secretary of State for External Affairs. To his immediate right is Mr. McDougall, Director General of the Bureau of Economic and Scientific Affairs of the Department of External Affairs. I would like to call upon the Minister to make a statement at this time and then invite members to question him following his statement.

Mr. MacEachen, welcome to the Committee. It is always a pleasure having you,

• 1545

Hon. Allan Joseph MacEachen (Secretary of State for External Affairs): Thank you, Mr. Chairman. I have copies of the statement, if anybody wants to follow me. I would be glad to have them distributed. I regret I have not had them distributed beforehand but we are in an evolving situation and that may occur, Mr. Munro.

Thank you for your words of welcome, Mr. Chairman and members of the Committee. I welcome the formation of this subcommittee, and for two reasons. In the first place, Canada, like other wealthy nations, finds itself at a crucial point in its relations with the developing countries. After 25 years of what used to be called foreign aid we are facing a whole new set of circumstances calling for new solutions to new problems. The various options open to us all have far-reaching consequences, not only for our foreign policy but for our national life as well.

The second reason why I welcome the formation of this subcommittee is the broad mandate given it in the reference by Parliament, the reference of June 17. Not only is the Committee empowered to report upon the full range of international development policies but it is asked to do so with particular reference to the economic relations between developed and developing countries. Parliament has thus shown itself aware of the fact that international development co-operation encompasses an area beyond aid transfers and involves our entire relationship with developing nations. I shall come back to this point in more detail later.

In this initial meeting of the subcommittee I want to assure you of the full co-operation of the Department of External Affairs and of CIDA in the work of the Committee.

I wish today to speak about our development assistance program, about broader questions involved in our economic relations with developing countries and about the role of the subcommittee. The broad mandate given to this subcommittee is entirely appropriate as it reflects the growing sophistication and widening influence of Canada's international development co-operation from its modest beginnings 25 years ago.

[Interprétation]

La séance est levée jusqu'à 15 h 30 cet après-midi, où nous recevrons l'honorable Allan J. MacEachen. Merci.

SÉANCE DE L'APRÈS-MIDI

Le président suppléant (M. Anderson): Cet après-midi, nous continuerons à examiner l'ordre de renvoi concernant le développement international. Notre témoin sera l'honorable Allan MacEachen, secrétaire d'État aux Affaires extérieures. L'accompagne à sa droite M. McDougall, directeur général du Bureau des Affaires économiques et scientifiques du ministère des Affaires extérieures. J'invite le ministre à faire une déclaration et ensuite j'inviterai les membres à lui poser des questions.

Monsieur MacEachen, soyez le bienvenu au comité. Il nous fait plaisir de vous recevoir.

L'honorable Allan Joseph MacEachen (secrétaire d'État aux Affaires extérieures): Merci, monsieur le président. J'ai ici quelques exemplaires de la déclaration si vous préférez me suivre à la lecture. Je serai heureux de les faire distribuer. Je regrette de ne les avoir pas distribués auparavant, mais la situation évolue tellement vite qu'on n'a pu faire mieux, monsieur Munro.

Je vous remercie de vos gentils mots d'accueil, monsieur le président et messieurs du Comité. J'applaudis la création de ce sous-comité pour deux raisons. Premièrement, le Canada, comme tout autre pays riche, en est rendu à un point critique dans ses relations avec les pays en voie de développement. Après 25 ans de ce que l'on appelle « l'aide étrangère », nous envisageons une nouvelle conjoncture qui demande de nouvelles solutions à de nouveaux problèmes. Les différentes options qui nous sont ouvertes ont toutes des conséquences importantes, non seulement à l'égard de notre politique étrangère, mais aussi à l'égard de notre vie nationale.

La seconde raison, qui me porte à applaudir la création de ce sous-comité, est le mandat assez général que lui a donné le Parlement dans son ordre de renvoi du 17 juin. Non seulement ce Comité a-t-il reçu le pouvoir de faire rapport sur toute la gamme des politiques du développement international, mais on lui a aussi demandé d'étudier particulièrement les relations économiques entre les pays développés et les pays en voie de développement. Le Parlement s'est ainsi montré conscient que la coopération dans le développement international comprenait plus que de simples transferts d'aide, mais qu'elle englobait tous nos rapports avec les pays en voie de développement. Plus tard je discuterai de ce point en plus de détail.

A cette première réunion du sous-comité, je désire vous assurer de l'entière coopération du ministère des Affaires extérieures et de l'ACDI dans le travail du Comité.

Aujourd'hui, je veux parler du programme d'aide au développement, des grandes questions dans nos relations économiques avec les pays en voie de développement, et aussi du rôle de ce sous-comité. Il est juste que le mandat de ce sous-comité soit assez général, car il reflète la complexité croissante et l'influence grandissante du Canada dans la coopération internationale pour le développement, et depuis ses modestes débuts, il y a 25 ans.